
Bon dia,

Avui us hem convocat per debatre i esclarir quin hauria de ser el model d’institut que volem

i on el volem. Ens dol haver hagut de sol·licitar aquest recurs per poder tractar un tema que

ja vàrem demanar en el passat plenari i no se'ns va fer cas. Però avui som aquí i volem deixar

clares les nostres intencions.

Tenim sa sensació que ens volen començar sa casa per ses teulades, per això, abans de res i

per entrar en calent voldríem fer una visió de com estan ses coses actualment. Primerament,

volem posar damunt sa taula sa manca d’espai dels centres educatius que actualment tenim

a la Vila: el CEPA Mancomunitat del Pla, l'escoleta de ca ses Monges i el CEIP Es Cremat.

No us resulta estrany fer un edifici de secundària, si ja no hi caben els infants a ses

escoles?

A més, cap d’ells té cap previsió de creixement ni solució al problema en manco de 2 anys

vista. A l'escola de Es Cremat hi haurà barracons, a l'escoleta cucarells ja fan el pati a s’altra

part de carrer i sa CEPA ja no pot assolir més branques d’FP. De fet, l’any que ve ja no es farà

ESO ni Català per a adults, ja que es trasllada a SINEU. Una pèrdua més per aquest poble, un

servei menys pes seus ciutadans.

Per altra banda, una dotació econòmica així i un projecte d’aquesta magnitud no es poden

saldar amb unes gràcies i ja està. Hauríem de ser més ambiciosos i millorar altres aspectes

de la Vila. Uns quants ja els hem anomenat abans —Ca ses Monges, CEIP Es Cremat i CEPA

Mancomunitat— però n’afegirem d’altres: a tot institut hi han d’arribar els busos amb les

criatures fins davant el portal, això vol dir que necessitarem un espai perquè el bus pugui

entrar i sortir còmodament de la Vila i això ens fa pensar que potser hauríem d’aprofitar-ho i

plantejar un canvi d’ubicació de l'aturada del bus de línia, perquè volem una carretera més

amable i tranquil·la, no una Via Cintura.

També volem posar damunt la taula, la manca d’espais per associacions que tenim i la

necessitat de crear nous espais verds com al parc Josep M. Llompart.

A més de sa necessitat futura, si no urgent, de construir un pàrquing dissuasiu a les foranies

d’aquest institut. Plantejament que ja ens vàreu tombar dient que eren problemes del futur,

però que cada vegada que tenim un mort o hi ha partit embossen la zona del parc,

precisament allà on voleu construir aquest institut.



I ja per acabar amb la introducció, voldríem encetar un moló que ens preocupa molt: el

creixement urbanístic. Supòs que tots som conscients que les darreres Normes Subsidiàries

daten de l’any 1996 i plantegen un creixement desorbitat del poble. És evident que el

context era diferent, però això no impedeix que hi haguem de fer feina. Si feim un institut a

Vilafranca voldrà dir que tendrem més serveis i, per tant, més gent voldrà venir a viure aquí.

De fet, això ja està passant i en 10 anys hem duplicat sa població i seguim creixent. I el

pronòstic com a Illes és augmentar un 25% més sa població. A més, aquesta setmana ha

sortit publicat als diaris que som el poble amb els solars més barats de l'illa.

Sabeu què vol dir això? Heu pensat que créixer sense mesura comporta problemes de

cohesió social? Teniu un full de ruta pel creixement de la Vila?

Abans d’assumir un IES, hauríem de reflexionar sobre tot això i créixer amb seny i mesura.

Ens teniu aquí per parlar-ne.

Dit tot això, passam a les reclamacions, ja ho hem dit, venim a debatre no amb una veritat

absoluta, debatuda, parlada, però no absoluta, però abans de res ens agradaria fer-vos una

pregunta a vosaltres.

Quin model d’institut voldríeu?

Molt bé. Ara us explicarem allò que hem pensat:

1. Primer de tot una proposta pedagògica, de centre, per l'alumnat, vaja, per ses

futures generacions de vilafranquers. Volem un centre que abasti des de 0 a 3 anys

fins a 4t ESO. Un edifici que resolgui els problemes actuals d’espai que tenim a la

base i serveixi per transformar els edificis de l’escola i l'escoleta en espais culturals,

per les associacions o per encabir-hi sa biblioteca, entre d’altres. La proposta és

totalment municipalista i local.

Ara bé, si ses necessitats que tenim com a poble es solucionen, pensam que a

secundària es podrien obrir línies per incorporar algun poble del costat. I per acabar

aquest punt, volem destacar un apartat que no se’ns ha d’escapar. Vilafranca té un

caràcter obrer i pagès, però moltes vegades no s’ha pogut arribar a aquestes sortides

laborals per falta d’una formació adaptada a aquests interessos. No ho volem

permetre, per això pensam que s’han de lluitar les formacions professionals

d’agricultura i construcció.



2. Com hem dit abans, també voldríem que fos un projecte ambiciós que no es limitàs a

allò que se’ns ha oferit. Per això pensam que el solar 11.000 m² quedarà petit en

estrenar el centre. I haver d’estrenar un centre amb barracons és una vergonya. A

més, el preu que en voleu pagar és totalment desorbitat tenint en compte que té una

part de zona inundable i està catalogat com a rústic. També veiem que aquest es

troba al límit del terme amb Sant Joan i això en dificulta l'expansió i sa connexió amb

el camí paral·lel que solucionaria l'arribada del bus sense haver de col·lapsar

Vilafranca. Amb tot això, allò que proposam és un espai més gran, a prop d’una de

ses entrades i del pavelló.

Estau segurs que heu parlat amb tothom? O darrere aquests solars s’hi amaga algun

interès que no coneixem?

Sense voler entrar en un debat per veure quin és millor que l’altre, us demanam que

faceu un estudi d’altres solars que, a més d’un centre, puguin acollir altres

necessitats com: l'estació de bus de línia, una altra zona verda, un pàrquing dissuasiu

o entre d’altres. Com per exemple el solar de la sortida de Porreres.

3. Com a tercer punt, reclamam que, després de vint anys, s’arribi a un consens polític

per modificar i actualitzar ses normes subsidiàries que tenim caducades des de fa

dècades. Volem créixer, però volem créixer bé.

Finalment, reclamam que s’obri una comissió de seguiment per fomentar la participació i la

transparència d’aquest projecte que inclogui tots els membres de la comunitat educativa

(AFA, el claustre del CEIP Es Cremat, de l'Escoleta Cucarells, del CEPA Mancomunitat, sa

Conselleria i l'alumnat) i ses dues formacions polítiques del poble tot liderat per

l'Ajuntament.

Des de l'Assemblea tenim el nostre projecte de futur i tota sa comunitat educativa ha de

poder dir el que troba, molts de municipis tenen un sistema democràtic on sa gent pot

expressar el seu punt de vista i no volem ser menys. Per tot l'explicat, exigim créixer des

d’abaix, amb seny i no per ses teulades.


